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رئیس قوه قضائیه:
تحول زمانی اتفاق می افتد که 

کاری کنیم زندانی نداشته باشیم
مرکز رسانه قوه قضائیه: رئیس قوه قضائیه  �

در نشســت شورای عالی قضائی گفت: درست 
است که به فکر هســتیم و سندی هم نوشتیم 
اما عملا ما تحولــی ایجاد نکردیم. فرض کنید 
تلاش می کنیم تعدادی زندانی را آزادی کنیم، 
خب تعدادی زندانی را که محکوم شدند عفو 
می کنیم، آزادی مشروط می دهیم اما این تحول 
نیســت. تحول زمانی اتفــاق می افتد که کاری 
کنیم زندانی نداشته باشیم و کسی زندان نرود. 
اگر حکــم دهیــم و عفو کنیم یــا آزادی 
مشروط بدهیم درست است که بد نیست اما 

تحول هم نیست. 
محسنی اژه ای،  غلامحسین  حجت الاسلام 
یکی از راه های تحول در قوه قضائیه را وابسته 
به کاهش ورودی پرونده ها به محاکم قضائی 
عنوان کرد و افزود: اگــر کاری کردیم ورودی 
به قوه قضائیه کاهش داشــت، رســیدگی به 
پرونده ها کوتاه شد و رضایت مندی مردم بالا 

رفت، تحول ایجاد کرده ایم.
 او ادامه داد: اگر فشــار به قاضی، کارمند 
و زیرمجموعــه خود وارد کنیــم تا حدی که 
منجر به فرســودگی شــود درحالی که فرد از 
اســتراحت و زندگی خود بگذرد و شبانه روز 
کار کند و در مقابل کار زیاد هم تولید شــود، 
هیچ تحولی ایجاد نشــده  اســت. تحول آن 
زمانی اســت کــه ما دیگــر پرونــده معوقه 
نداشــته باشــیم و این محدود به دســتگاه 

قضائی نیست. 
رئیس قوه قضائیه همچنین تحقق تحول 
واقعی در مقوله زندان ها و زندانیان را منوط 
به بازاجتماعی شدن زندانیان دانست و گفت: 
زمانی که یک فرد در مراحل مختلف تعقیب 
و محاکمــه و مجــازات به معنــای واقعی 
متحول و اصلاح می شــود و پــس از مدتی 
که در زنــدان می ماند و به آغــوش خانواده 
بازمی گــردد، اعضــای خانــواده او و محیط 
اجتماعی او تحول و اصلاحش را احســاس 
می کنند، در آن صورت است که ما می توانیم 
از تحقق تحــول واقعی در بخش زندان ها و 

زندانیان سخن بگوییم. 
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واکنش  جامعه روحانیت
 و مجمع مدرسین به سخنان 

توهین آمیز یک امام جمعه
مولوی گرگیج، امام جمعه اهل ســنت آزادشهر  �

در خطبه های نمــاز جمعه ۱۹ آذر بــا مطرح کردن 
مسائلی موهوم، نَسب امامان شیعه را زیر سؤال برده 

و نسبت به مقدسات شیعیان توهین کرده است.
ســخنان ایــن امام جمعــه با واکنــش جامعه 
روحانیت مبارز روبه رو شــد؛ به نحوی که غلامرضا 
مصباحی مقدم، ســخنگوی این تشــکیلات سیاسی 
در گفت وگــو بــا پایگاه خبــری «نامه نیــوز» گفت: 
«مــن گمان نمی کنم اظهارات ایــن امام جمعه یک 
موضع ساده لوحانه و شــخصی بوده باشد. این فرد 
سال هاســت که امامت جمعه آن منطقه را برعهده 
دارد و تاکنون چنین حرف هایی از او شــنیده نشــده 
بود. تقارن صحبت های او با موضع گیری مشابه یکی 
از مســئولان طالبان و فیلمی که اخیرا در انگلستان 
برای هتک حرمت حضرت فاطمه زهرا (س) ساخته 

شده، همه بیانگر یک توطئه سازمان یافته است».
او ادامــه داد: «من به عنوان ســخنگوی جامعه 
روحانیت مبــارز از همین تریبون اعــلام می کنم که 
جامعــه روحانیت مبارز ســخنان ایــن امام جمعه 
هتاک را به شدت محکوم می کند و از مقامات مسئول 
درخواست دارد تا به مسئله ورود کنند و جلوی ادامه 

این اظهارات را بگیرند».
حســین بنیادی، رئیس مجمــع عمومی جامعه 
مدرســین هم در واکنــش به اظهــارات توهین آمیز 
گرگیج گفت: «اختلاف بین امت اســلامی موضوعی 
است که بیش از همه چیز در زمین دشمن بازی کردن 
اســت؛ بنابراین توجه به این مسئله یک امر عقلانی 
اســت. منتها خطر بدتر آن اســت که کسی بخواهد 
دفاعی از یک موضوع عقیدتی کند و برای این منظور 
متوســل به کلمات بی اســاس و بی پایــه و خارج از 
منطق شود. در چنین حالتی فضا را خطرناک می کند 
چون جبهه تقابلی درســت می کند کــه قرآن کریم 
همه مردم و انسان ها به ویژه مسلمین را از آن بر حذر 

داشته است».
او همچنین بیــان کرد: «ورود به مباحثی که امام 
جمعه اهل سنت آذرشهر انجام داده، باعث می شود 
در مکان هایــی که علما، فرهیختگان، اندیشــمندان 
اســلامی و غیراســلامی حضور دارند در ابتدای امر 
این جملات را یک امر ســخیف بشمارند چون دفاع 
از عقیــده هرگز با توهین و اهانت اتفاق نیفتاده و به 

نتیجه هم نرسیده است».

علی ایوبی: «جمع کند از ایران برود»؛ این همان جمله 
معروفی است که دو سال پیش یک مجری تلویزیونی 
در شــبکه افق بیان کــرد و چند روز بعــد مجبور به 
عذرخواهی شــد و حــالا همان جملات بــه بهانه ای 
دیگر از ســوی یک نماینده مجلس گفته شــده است. 
ماجرا از آنجا آغاز شد که اوایل آذر رئیس گمرک ایران 
اعلام کرد آلات موسیقی جزء کالاهایی است که ورود 
آن به کشور ممنوع است. کاظم موسوی، نایب رئیس 
اول کمیســیون اقتصــادی مجلس نیــز در گفت وگو 
بــا «دیده بان ایران» گفته: «موضوع آلات موســیقی و 
لوازمی از ایــن قبیل آن قدر مهم نیســتند که ما حتی 
برای آن وقت و ارزی خرج کنیم. بنده صلاح نمی دانم 
که این لوازم به کشــور وارد شود. بنده و همکارانم به 
عنوان خادم مردم دغدغه شب و روز ما فقط معیشت 
مردم اســت. اگر افرادی که به دنبال آلات موســیقی 
یا امیال شــخصی  خودشان هســتند، کشورهای دیگر 

هستند می توانند از ایران بروند».
اما آیا مــردم نیز مانند این نماینــده فکر می کنند؟ 
در تمــاس با تعدادی از افراد کــه اتفاقا برخی از آنان 
دستی در موســیقی دارند، واکنش آنان را به سخنان 

کاظم موسوی پرسیدیم.
خانمــی که سال هاســت موســیقی را به صورت 
تخصصی دنبال می کند در این باره به «شــرق» گفت: 
«بیش از ۴۰ سال است که از انقلاب اسلامی می گذرد، 
اما همچنان سیاســت دوگانه در برخورد با موسیقی، 
نمایش ســازها و خرید و فروش ســازهای موسیقی به 
شکلی اغراق شــده و بلاتکلیف، ادامه دارد تا آنجا که 
سیاست های وزارت ارشاد و صداوسیما هیچ ربطی به 
همدیگر ندارد. جالب اینجاســت که به تازگی فتوایی 
از مقام معظم رهبری منتشــر شد که در آن آمده بود 
نمایش سازها به شرطی که در راستای استفاده حلال 
باشــد مانعی ندارد و امید آن می رفــت که در تازه ای 

برای موسیقی باز شود».
او ادامه داد: «به نظر می رسد آنچه موسیقی دان ها 
با آمدن دولت جدید از آن می ترســیدند همراه با موج 
جدیدی از مخالفت ها با موســیقی آغاز شــده است. 
اتفاقی که طبیعتا نه تنها ثمره خوشی نخواهد داشت 
بلکه قطعا عواقبی چون مهاجرت دســته ای نخبگان 
موسیقی، دلسردی و ناامیدی در فضای موسیقی، عدم 
تولید قطعات نوآورانه، ازدســت رفتن هزاران شغل و 
ایجاد حس اضطراب و اســترس هرروزه برای اهالی 

موسیقی را به بار خواهد آورد».
«حمیــد.غ»، نیز مدت زیادی اســت کــه در حوزه 

موسیقی کار می کند، او در این باره گفت: «این موضوع 
را باید از چند زاویه دید. هنرســتان ها و دانشکده هایی 
داریم که بســیاری از جوانــان در آن در حال تحصیل 
موسیقی هستند و قطعا نیاز به سازهای مختلف دارند 
و منطقی نیســت که بگوییم دیگر آلات موسیقی وارد 
نمی کنیم چون در کشــور حتی درمورد تولید سازهای 
ســنتی خودمان مثل ســنتور و تنبور و تــار و... دچار 
مشــکل هســتیم و توان تولید ســازهای غربی را هم 

نداریم».
یک شهروند دیگر نیز درباره سخنان این نماینده به 
طنز گفت: «دولت عوارض خروج از کشــور را ۱۴ برابر 
کرده و اگر هم بخواهیم پول نداریم که خارج شویم».
«س.ب» نیــز گفت: «ایــن گفته هــا نتیجه ای جز 
تشــویش اذهان عمومی و توهین به انســان ها ندارد؛ 
یک موج رسانه ای و در نهایت طنزشدن موضوع. چرا 
قانون نظارت بر رفتار و گفتار نمایندگان به درستی اجرا 

نمی شود؟».
دانشــجوی دکترای جامعه شناســی  «علیرضــا» 
فرهنگی اســت و تفکر خود را به اصولگرایان نزدیک 
می داند، با این حال به ســخنان ایــن نماینده مجلس 
این گونه واکنش نشــان داد: «اولین چیزی که این گونه 
ســخنان تهدیــد و قربانی می کند انســجام اجتماعی 
اســت. باید برای ســلایقی کــه در چارچــوب قوانین 
انقلاب اسلامی و دین هســتند احترام بگذاریم. وقتی 
می بینیم در دین خرید و فروش و حتی ترویج اســباب و 
آلات موسیقی حرام نیست و اشکالی ندارد و موسیقی 
در هیچ دینی به  ذات مشــکلی نــدارد، حرف های این 

نماینده می تواند خیلی خطرناک باشد».
او ادامــه داد: «به عقیده من اگــر بخواهیم به این 
مســائل دامن بزنیم و از یک مســئله خنثی یک آتش 
بــه پا کنیم، تبعــات خوبی در آینده نخواهد داشــت. 
اگر آدم هایی را که نســبت به مسائل کشورمان نظرات 
خاکســتری دارنــد، از خودمان دور کنیم و به پشــت 
خط بفرســتیم و مرزبندی کنیم، در آینده برای کشــور 
و انســجام اجتماعی آن خطرنــاک خواهد بود. ما در 
تفکر افراد درون نظام مانند شهید قاسم سلیمانی نیز 
نمی بینیــم که آدم ها را مرزبندی یا دســته بندی کرده 
باشــد که اگر چنین اتفاقی افتاده بود تشییع جنازه او 

این گونه برگزار نمی شد».
باید ببینیم آیا کاظم موســوی نیز مانند آن مجری 
تلویزیــون از حرف خود کوتاه خواهــد آمد یا در آینده 
جمله «می توانند از ایران بروند» را از زبان مســئولان 

دیگر نیز خواهیم شنید.

وحیده کریمي: در شــرایط خاص سیاســی و اقتصادی 
که ایران در حــال تجربه آن اســت، هرازگاهی موجی 
از اعتراضــات در گوشــه و کنار کشــور رخ می دهد که 
برخــی از موارد هم بــا برخورد مأموران به خشــونت 
کشــیده می شــود. به تازگی هم معلمان در اعتراض به 
اجرائی نشدن رتبه بندی معلمان، خواستار همسان سازی 
حقوق مشاغل به ویژه همسان سازی حقوق بازنشستگان 
هســتند و برای رســیدن به این هدف صنفی خود چند 
روزی اســت کــه در اعتراض به ســر می برنــد. دیروز 
معلمــان تهرانی در مقابل مجلس شــورای اســلامی 
تجمع اعتراضی تشکیل دادند که با حضور مأموران، این 
تجمع آرام به خشــونت کشیده شد. تصاویر درگیری در 
شبکه های اجتماعی مجازی به سرعت منتشر و انتقادات 
بســیاری به نحــوه مدیریت تجمع اعتراضــی دیروز در 

رسانه های مختلف منعکس شد.
محســن اســلامی، دبیر کمیســیون ماده ۱۰ احزاب 
دربــاره تجمعات معلمــان و نحوه برخورد بــا آنها و 
اینکه چرا اساسا نتوانسته ایم درمورد برگزاری تجمعات 
به رویه واحدی برســیم، گفــت: «درخصوص برگزاری 
تجمعات فضای تعامل بین وزارت کشــور و مجلس در 
حال شکل گیری اســت. در همین خصوص مجلس در 
حال کار کارشناســی است و هنوز به جمع بندی نرسیده 
است. مجلس قانون جامعی را در دستور کار قرار داده 
و این مســئله در کارگروه مشترک بین مجلس و وزارت 
کشــور در حال بررسی اســت». البته خبری از جزئیات 
طرح یا لایحه مورد بررسی میان دولت و مجلس هنوز 

منتشر نشده است.
وعده قانونی کردن تجمعات در حالی مطرح شده که 
اصل ۲۷ قانون اساســی صراحتا آزادی تجمعات را به 
رسمیت شناخته است اما در عمل این اصل کارایی لازم 
را نداشــته و هرچه در برخی موارد مانند تجمع و حتی 
حمله به ســفارتخانه های خارجی از جمله انگلیس و 
عربستان یا تجمع مخالفان واکسن یا تجمع مال باختگان 
مؤسســات مالی و اعتباری که در نهایت از جیب مردم 
پول مال باختگان پرداخت شــد هرگز تنــش امنیتی را 
شــاهد نبودیم و نیســتیم اما در طــرف دیگر تجمعات 
صنفی از جملــه تجمعات مردم اصفهــان در مطالبه 
آب یا تجمعات چند روز اخیر معلمان با حضور پررنگ 

نیروهای امنیتی همراه شده است.
حــال اینکه چه شــده که اصل ۲۷ قانون اساســی 
خاصیت خود را از دست داده یک پیشینه تاریخی دارد. 
هجدهم تیر سال ۱۳۶۰؛ در شرایطی که چند روز از زمان 
آغاز درگیری مســلحانه ســازمان منافقین با نیروهای 

انقلابــی بعد از عــزل بنی صدر می گذشــت، مجلس 
تصمیم گرفــت قانونی با عنوان «طرح قانونی فعالیت 
احزاب، جمعیت ها و انجمن های سیاســی و صنفی و 
انجمن های اسلامی یا اقلیت های دینی شناخته شده» را 
بررســی کند. در تبصره ۲ از ماده ۶ این قانون مقرر شده 
بود: «تشــکیل اجتماعــات و راهپیمایی طبق اصل ۲۷ 
قانون اساسی آزاد اســت، ولی برگزاری آن در پارک ها، 
میادین و معابر عمومی منوط به کسب مجوز از وزارت 
کشور اســت». با وجود اینکه متن این ماده، ظاهرا میل 
بــه آزادی تجمعات داشــت اما در نهایــت معنای آن 
محدودیت بود و مجلس شــورای اسلامی، علاوه بر دو 
شــرط موجود در اصل ۲۷ قانون اساسی، یعنی «بدون 
حمــل ســلاح و در صورتی که مخل به مبانی اســلام 
نباشــد» حالا یک شــرط دیگر هم اضافه کرده بود که 
همان مجوز وزارت کشور بود. یک هفته بعد از آن و در 
۲۵ تیر ۱۳۶۰، شورای نگهبان در جلسه خود این طرح را 
به دلیل مخالفت با قانون اساسی رد می کند. اما هفتم 
شــهریور ۱۳۶۰ مجلس مصوبه خود را برای تأمین نظر 
شورای نگهبان، اصلاح می کند. در پیشنهاد جدید مقرر 
می شــود: «برگزاری راهپیمایی ها با اطلاع وزارت کشور 
بدون حمل سلاح در صورتی که به تشخیص کمیسیون 
ماده (۱۰) مخل به مبانی اســلام نباشــد و نیز تشکیل 
اجتماعــات در میادیــن و پارک های عمومی با کســب 
مجوز از وزارت کشــور آزاد اســت». مجلس تفکیکی 
بیــن راهپیمایی ها و اجتماعات صــورت داد. این طرح 
در مورد راهپیمایی ها گفته اســت باید علاوه بر شــروط 
قانون اساســی دو شــرط دیگر هم داشته باشد: اطلاع 
وزارت کشور و مخل نبودن به مبانی اسلام به تشخیص 
کمیســیون ماده ۱۰، کمیســیونی که در واقع پنج عضو 
حاکمیتی دارد: یک نماینده از دادستانی کل کشور، یک 
نماینده از شــورای عالی قضائی، دو نماینده مجلس و 
نماینده وزارت کشور. هشــت روز بعد، حسین مهرپور، 
قائم مقام دبیر شــورای نگهبان، در نامه ای به مجلس 
شــورای اســلامی، اعلام می کند کــه مصوبه مجلس 
شورای اسلامی در جلســه شورای نگهبان مورد بحث 
و بررســی قرار گرفت و با موازین شرع و قانون اساسی 
مغایر شــناخته نشــد. با تغییر بدون توضیــح رویکرد 
شــورای نگهبان با گذشــت یک مــاه از مخالفت اولیه 
شورا، دو قید برخلاف اصل ۲۷ قانون اساسی در رابطه 
با تجمعات قانونی شــد و این گونه تجمعات اعتراضی 
اصناف کــه معمولا امکان دریافت مجــوز را ندارند با 
بهانه نداشتن مجوز، امنیتی شده و برخورد با معترضان 

توجیه می شود.

واکنش مردمی به نماینده ای که گفت هر کس دنبال آلات موسیقی است از ایران برود

ممنوعیت  تجمع های اعتراضیساز مخالف می زنی
 از کجا آغاز شد


